

Hukum merapatkan solat adalah sunat dan merupakan salah satu daripada *sunat-sunat hai'ah*, bukanlah rukun mahupun sunat *ab'adh*. Hukum asal bagi merenggangkan saf adalah dimakruhkan dan meluputkan pahala solat berjemaah berdasarkan kepada beberapa sandaran hadith. Namun begitu sekiranya merenggangkan saf dilakukan kerana keperluan, maka hal itu tidaklah makruh atau diharamkan. Ini berdasarkan kaedah yang telah dinyatakan iaitu *al-dharurah tubih al-mahzurat*.

Kaedah ini berkait juga dengan kaedah *al-hajah tanzilu manzilah al-dharurah ammah kanat aw khassah* yang bermaksud keperluan itu menduduki tempat darurat, pada peringkat umum atau khas. Ia membawa kepada pengertian konsep bahawa keperluan menjarakkan saf itu berdiri atas sebab darurat. begitu juga dengan kaedah *al-karahah tazulu bil hajjah* yang bermaksud hukum makruh itu hilang apabila wujud keperluan. Maksudnya, menjarakkan saf itu hukumnya makruh, tetapi disebabkan ada keperluan, ia dibolehkan.

Penentuan hukum ini tidak terhad kepada permasalahan darurat semata-mata tetapi merujuk juga kepada polisi yang sepatutnya dimainkan oleh pihak pemerintah. Dasar kerajaan dalam mengeluarkan keputusan ini termasuk dalam hal berkaitan SOP, perintah kuarantin menguatkuasa perintah kawalan pergerakan dan sebagainya sebenarnya bersumberkan

kepada kaedah-kaedah fiqh juga.

Satu kaedah masyhur iaitu *tasarruf al-imam ala al-raiyyah manutun bil masalah* yang bermaksud tindakan atau polisi pemerintah terhadap rakyatnya hendaklah bergantung kepada masalah membuktikan bahawa ulil amri sebenarnya mempunyai peranan besar dalam mewujudkan peraturan-peraturan yang mendatangkan manfaat kepada masyarakat. Maka apabila munculnya isu pro kontra dalam penentuan hukum ini, kuasa mutlak pastilah terletak di tangan pemerintah sendiri bertepatan dengan kaedah hukum *al-hakim yarfa' al-khilaf* yang bermaksud hukum dan keputusan hakim atau pemerintah boleh menghilangkan perkara khilaf.

Sebarang permasalahan dan isu baharu yang timbul berkaitan hukum dalam masyarakat boleh diputus dan diselesaikan melalui kaedah-kaedah seperti yang telah dijelaskan. Maka apabila timbul isu penularan COVID-19, pihak kerajaan melalui institusi berautoriti telah memikirkan pelbagai pendekatan bagi mencari solusi yang tuntas, bagaimana penyebaran wabak ini dapat disekat dan rantaianya boleh diputuskan. Ini termasuklah melalui pendekatan penjarakan fizikal seperti dalam solat berjemaah. Maka rakyat Malaysia wajar mematuhi peraturan ini bertepatan dengan saranan dan nasihat al-Quran melalui firman Allah yang bermaksud: *Taatlah kamu kepada Allah, Rasul dan ulil amri dari kalangan kamu* (Surah al-Nisa' ayat 59).



FUNGSI PEMIMPIN DALAM SEBUAH ORGANISASI

Oleh : **Ahmad Faiz Bin Haji Ahmad Ubaidah**
Pensyarah Kanan, Akademi Pengajian Islam Kontemporari (ACIS), UiTM Negeri Sembilan

Secara ringkas fungsi pimpinan dalam sebuah organisasi adalah seperti berikut:

- > Membentuk dan membimbing ahlinya ke arah kejayaan dunia dan akhirat.
- > Menyatukan kumpulan dengan bertindak sebagai pakar rujuk, orang tengah, penasihat, kawan dan pendengar yang sabar.
- > Mewujudkan suasana yang selesa untuk membolehkan orang yang dipimpin memberikan sumbangan yang bermakna dan secemerlang yang mungkin. Ini termasuklah dengan memberikan dorongan berdasarkan ganjaran atau hukuman dan teguran. Iklim organisasi yang selesa juga dapat mewujudkan apabila pihak pimpinan arif dalam bentuk membela (secara fizikal atau psikologi).
- > Merancang, menyelia dan menilai prestasi setiap tugas yang diberikan kepada anggota organisasi. Setiap aspek pengurusan dijalankan dengan penglibatan yang bermakna dari ahli dan memberikan rangsangan yang berterusan. Matlamat bagi setiap kegiatan dinyatakan dengan jelas agar wujud kesepaduan dalam hasrat dan matlamat.
- > Memudahkan perhubungan dalam kalangan anggota organisasi. Ini mengambil kira kaedah penyaluran maklumat yang sesuai dan berkesan.

Kesimpulannya pemimpin organisasi perlu mahir mengenai pelbagai teknik komunikasi sama ada secara perseorangan, kumpulan kecil mahupun kumpulan besar.